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شعر

»دختران آفتاب« به چاپ بیستم رسید
کت��اب »دخت��ران آفتاب« که ب��ه صورت 
مش��ترک توس��ط امیرحس��ین بانکی، محمد 
دانش��گر و محمدرضا رضایتمند نوش��ته شده 
به چاپ بیس��تم رسید. به گزارش فارس، چاپ 
بیستم کتاب داستانی »دختران آفتاب« تالیف 
امیرحسین بانکی، محمد دانشگر و محمدرضا 
رضایتمند از سوی انتش��ارات سروش وارد بازار 
نشر ش��د. چندی پیش از تقریظ رهبر انقلاب 
اسلامی بر این کتاب رونمایی شد. چاپ بیستم 
کت��اب »دخت��ران آفت��اب« در 480 صفحه با 
قیم��ت 25 هزار تومان و در ش��مارگان 2 هزار 
نس��خه از سوی انتشارات سروش منتشر شد و 
در اختیار علاقه مندان به ادبیات داس��تانی قرار 

گرفت.

جشنواره شعر وصال 
برگزیدگانش را شناخت

دبیر نخستین جش��نواره مجازی ادبی وصال 
از برگ��زاری اختتامیه این جش��نواره خبر داد و 
برگزیدگان را معرفی کرد. به گزارش فارس، زهرا 
بختیاری نژاد، ش��اعر و دبیر نخس��تین جشنواره 
مج��ازی ادبی وص��ال از برگ��زاری اختتامیه این 
جش��نواره خبر داد ت��ا این جش��نواره با معرفی 
برگزیدگان به پایان برسد. وی درباره روند برگزاری 
این جش��نواره گفت: بی��ش از 300 اثر به ایمیل 
جشنواره رس��ید که آثار رسیده توس��ط داوران 
مورد ارزیاب��ی قرار گرفت. بختیاری ن��ژاد با بیان 
اینکه داوران جشنواره از چهره های برجسته  شعر 
و ادبیات هستند، گفت: عبدالرحیم سعیدی راد، 
غلام رضا طریقی و ش��هرام میرزایی به داوری آثار 
رسیده پرداختند که در نهایت با ارزیابی آثار 5 نفر 

را به عنوان برگزیده این جشنواره معرفی کردند.

انتشار کتاب »انقلاب دیجیتالی«
»انق��لاب دیجیتالی« اثری ترجمه ش��ده از 
یک نویسنده آمریکایی است که تضادهای بین 
انق��لاب دیجیتال و بحران ه��ای اقتصادی عصر 
حاض��ر را واکاوی می کند. به گزارش فارس، این 
کتاب نوش��ته »رابرت مک کنزی« پروفس��وری 
آمریکایی اس��ت ک��ه در تاریخ و سیاس��ت های 
اقتصادی حاکم در علوم ارتباطات و نقش رسانه ها 
در جامعه های مردم سالار و سرمایه داری تخصص 
دارد. »غلامرضا محمدنژاد« مترجم این اثر هدف 
اصلی نویس��نده را بحث درباره  اقتصاد سیاسی 
می دان��د و اینکه چه نوع اقتص��ادی با محوریت 
اینترنت می تواند به بهترین نحو به رشد ارزش ها و 
ساختارهای دموکراتیک و خودگردانی و در عین 
حال پرورش محیط مناسب برای آن کمک کند؟ 

بازنشر کتابی از مرتضی سرهنگی 
پس از ۱۵ سال

کتاب » اسم من پلاک است« نوشته مرتضی 
سرهنگی پس از 15 سال تجدید چاپ می شود.  
به گزارش مهر، انتش��ارات س��وره مهر کتابی از 
مرتض��ی س��رهنگی، مدیر دفتر ادبی��ات و هنر 
مقاومت حوزه هنری با عنوان »اس��م من پلاک 
است«  را پس از 15 سال تجدید چاپ می کند. 
این کتاب که توسط سرهنگی و برای نخستین بار 
در سال 1380 منتشر شد، روایتی است داستانی 
از یک پ��لاک که مورد اس��تفاده رزمندگان در 

دوران دفاع مقدس قرار می گرفته است. 

داریوش ارجمند:
 آرزو دارم به صحنه تئاتر بازگردم

داریوش ارجمند که 25 تیرماه 
زنگ نمای��ش »کارت دعوتی 
ب��رای افتتاحیه م��ن« را در 
سعادت«  »همای  تماشاخانه 
نواخ��ت از آرزوی��ش ب��رای 
بازگشت به تئاتر گفت. به گزارش تسنیم، داریوش 
ارجمند در افتتاحیه این نمایش گفت: تئاتر مادر 
هنرهای نمایشی جهان است و من خوشحالم که از 
دل تئاتر بیرون آمدم و آرزو دارم به صحنه بازگردم.  
وی  تصریح کرد: سال هاست حسرت به دل سالنی 
هستم تا تئاترم را در آن اجرا کنم. خوشحالم که 
سالن های کوچکی مثل »همای سعادت« به همت 
علاقه مندان تئاتر به وجود آمده تا جوانان مشتاق را 
دور خودشان جمع کنند و با ما از چیزهایی سخن 
بگویند که نمی دانیم یا نمی بینیم. باید بگویم از 
مدیران این سالن ها سپاسگزارم که چنین امکانی 
را فراهم کردند تا هنر نمایش در آن شکل بگیرد 

و تداوم یابد. 

»گرانباری« مهرماه کلید می خورد
احس��ان عبدی پور، سرپرس��ت نویسندگان 
و کارگ��ردان »گرانباری« مهرم��اه این مجموعه 
تلویزیون��ی را کلی��د می زن��د. به گ��زارش مهر، 
»گرانباری« به کارگردانی احس��ان عبدی پور به 
ماجرای دانشجویان خارجی می پردازد که به ایران 
آمده اند تا در این کشور تحصیل کنند. فیلمنامه 
این اثر توس��ط یک تیم به نگارش درآمده است 
و خود عبدی پور سرپرست نویسندگان آن است.  
وی هم اکنون در ح��ال تصویربرداری اپیزودی از 

مجموعه »چرخ فلک« است.

شعر مرتضی حیدری آل کثیر درباره حوادث 
اخیر ترکیه

جیغ نیمه شب »کودتای ترکیه«
مرتضی حیدری آل کثیر شعری را در حاشیه 
کودتای ترکیه سروده است. به گزارش تسنیم، 
شعر بداهه مرتضی حیدری آل کثیر در حاشیه 

کودتای ترکیه را در ادامه بخوانید:
پس از مرور هزاران هزار حاشیه
عبور می کنم از خلوت »امانیه«

ببین که شاعر پرواز دیده ای چون من
چطور مانده گرفتار چند حبسیه

جهان یخ  زده در قالب همین گوشی
مرور داغ مجازی ترین بیانیه 

به شرجی رطب انگیز تیرماه انگار
هجوم برده زمستان سخت روسیه
شب گریخته از باتلاق سرخ عراق
به رقص آمده در سور تلخ سوریه
هجوم فاجعه آمیز سنگ ها بر، جام

صدور لایحه در مجلس شوالیه
جدال پاچه پاریس با سگ تروریست

و جیغ نیمه شب »کودتای ترکیه«
مرور و باز مرور و... مرور  و باز مرور
مرور یک خبر از چند بعد و زاویه
رسانه های جهان باختند قافیه را

و آخرین خبر این است:
»صبح نزدیک است«

برزو نیک نژاد، کارگردان فیلم »زاپاس«:
هدف فیلم صیانت از خانواده هاست

برزو نیک نژاد، کارگردان فیلم »زاپاس« هدف 
اصلی از فیلم خود را صیانت از خانواده ها خواند. 
به گزارش تس��نیم، این نویسنده و کارگردان در 
این باره گف��ت: فیلم یک هدف اساس��ی دارد و 
هدف اساسی اش همان چیزی است که ما به آن 
صیان��ت از خانواده می گوییم و اینکه چطور این 
صیانت از خانواده را حفظش کنیم. در حال حاضر 
در کشور ما بچه های 13 یا 14 ساله ای هستند 
که دچار یک چندگانگی شده اند. خود پسر یک 
ن��گاه به پیرامون دارد و اعضای خانواده هر کدام 
نگاه دیگر. در مواقعی پس��ربچه در دوراهی هایی 
ق��رار می گیرد و برای تصمیم گیری نظر واحدی 
از اطرافیان دریافت نمی کند. نیک نژاد افزود: فیلم 
»زاپ��اس« حداقل در 22 س��کانس می خنداند، 
پس کمدی است. همچنین امیر پروین حسینی، 
تهیه کننده فیلم  »زاپاس« نیز با انتقاد از وضعیت 
اکران فیلم ها گفت: تقسیم سانس ها و سالن های 

سینمایی در کشور بسیار ناعادلانه است. 

مؤمنی: سینما کم داریم
رئیس حوزه هنری گفت: هزار و 100 شهر در 
سطح کشور داریم که از این تعداد فقط ۶4 مورد 
برخوردار از سینما است و لازم است تعداد سینماها 
افزایش یابد. به گزارش مهر، محسن مؤمنی صبح 
شنبه در حاش��یه همایش رؤس��ای مراکز حوزه 
هنری کش��ور در جمع خبرن��گاران تصریح کرد: 
لازم اس��ت مسؤولان اس��تان ها با همکاری حوزه 
هنری کشور نسبت به توسعه و تجهیز سینماها 
اقدام کنند. وی افزود: هر چند در برخی استان ها و 
شهرها چندین سینما دایر است اما در برخی دیگر 
نیز حتی یک سینما نداریم این شهرها احصا شده 

تا در اولویت احداث سینما قرار گیرد.

محمدعلی بهمنی:
رویکرد موسیقی کشور 
کار قوی را نمی پسندد 

رئیس ش��ورای ش��عر و ترانه وزارت ارش��اد 
می گوید مقص��ر وضعیت نابس��امان فعلی ترانه 
در کش��ور شرکت هایی هس��تند که برای خرید 
یا اجرای ترانه ها در کنس��رت و آلبوم ها ش��رط و 
ش��روط می گذارند.  به گ��زارش مهر، محمدعلی 
بهمنی، رئیس شورای شعر و ترانه وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی افزود: آنچه امروز در گونه شعری 
ترانه در حال اتفاق است نه تقصیر شاعر است و نه 
تقصیر خواننده یا حتی آهنگساز. رویکرد موسیقی 
کشور ما به س��ویی رفته است که اصلا کار قوی 
را نمی پذی��رد.  وی ادامه داد: واقعیت این اس��ت 
ترانه هایی که از نظر بیان قوی است برای اجرای 
کنس��رت که فضای ش��ادی را می طلبد از سوی 
ش��رکت ها و س��رمایه گذاران پذیرفته نمی شود. 
به همین خاط��ر در وضعیت فعلی، مقصر اصلی 
شرکت ها و کنسرت گذارانی هستند که می گویند 
اگ��ر می خواهید کارتان را بخریم، باید ش��عرتان 
فضایی داشته باش��د که فضای پرغم امروز مردم 
را کمی ش��اد کند! آنها هم فکر می کنند به مردم 
خدمت می کنند و غافل از این هستند که خدمت 

به مردم باید خدمت به فرهنگ مردم باشد.

پوستر »نگهبان انقلاب« منتشر شد
کارگاه طراح��ی »س��ه در چه��ار« پوس��تر 
ب��ه مناس��بت س��الروز  انق��لاب« را  »نگهب��ان 
 تش��کیل نه��اد ش��ورای نگهب��ان منتش��ر کرد. 
به گزارش تس��نیم، این پوس��تر به سفارش خانه 
طراحان انقلاب اس��لامی ایران تولید ش��ده است. 
مدیریت این پ��روژه به عهده رحیم فروزش بوده و 

کارگردان هنری محمدرضا چیت ساز بوده است.

مرتضی اسماعیل دوس�ت: چندی پیش مس��تند 
»ب��ازی« با نگاهی واکاوانه به مقوله تحریم ها و نیز 
نقش وقایع  س��ال 88 در تش��دید تحریم ها مورد 
رونمایی قرار گرفت. این مس��تند با محوریت قرار 
دادن ب��ازی ایران و آمری��کا در جام جهانی 1998 
عنوان »بازی« را انتخاب کرده اس��ت. بدین جهت 
گفت وگویی با مهدی نقویان، کارگردان و محسن 
ی��زدی، تهیه کننده این اثر انجام ش��د که در ادامه 

می آید.
 آقای یزدی! ش�ما اخیرا در مرکز مس�تند سوره 
فیلمی استراتژیک با عنوان »بازی« ساختید. درباره 

سرمایه گذاری برای این کار تولیدی صحبت کنید.
ی�زدی: ما در حدود یک س��ال و نیم قبل موضوع 
مهمی چون نقش فتنه در تش��دید تحریم ها علیه 
ایران را مورد تحقیق قرار دادیم و در یک بررس��ی 
جامع و منظم به نتایج خوبی رس��یدیم که چطور 
فتنه 88 در تشدید تحریم ها موثر بوده است، چون 
می دانید که غربی ها هم��ه زور خود را زده و حتی 
برخی قطعنامه ها را هم تصویب کرده بودند اما هنوز 
قطعنامه ها اجرایی نش��ده بود و اتفاقات س��ال 88 
باعث بالارفتن جسارت آنها در اعمال تحریم ها شد 
و فکر کردند می توانند از این موقعیت سوءاستفاده 
کنند. ما در تحقیقات خود موارد بسیار زیادی را پیدا 
کردیم و از آقای نقویان خواهش کردیم تحقیقات 
انجام ش��ده را مش��اهده و نظرش را درباره ساخت 
مستندی در این باره اعلام کند که وی با رضایت از 
چنین کاری و اعلام همکاری نهایت تلاش را برای 
ساخت مستند »بازی« صورت داد. البته با توجه به 
وسواس های انجام شده این مستند زمانی بیشتر از 
مدت معمول برای فیلم های مستند را طی کرد و 
زمان زیادی برای بهتر شدن کار طی شد و به نظرم 

هم کار بسیار خوبی درآمد.
 آقای نقویان! با چه نگاهی س�راغ اجرایی کردن 

تحقیقات انجام شده رفتید؟
نقویان: مس��تند »بازی« به شکل کاملی از ابتدای 
تحریم ها تا پایان آن و سرنوش��ت پیش آمده را به 
زبانی ساده و همه گیر بیان می کند. در این مستند 
تقریبا 40 س��ال تاریخ ش��کل گیری تحریم ها را تا 
دوران پس��ابرجام بررسی و سعی کردیم مروری بر 
اتفاقات رخ داده داش��ته باشیم. از طرفی به دنبال 

کار مهی��ج و خاصی هم نبودیم و ب��ه دنبال اثری 
استدلالی و عقلی بودیم. به نظرم یکی از معضلات 
مستندس��ازی بوی��ژه در جبهه فرهنگ��ی انقلاب 
اس��لامی نبود کارهای تحقیقاتی مناسب است و 
بیشتر کارهای ساخته شده، مهیج و تحریکی است. 
مثلا آثار ساخته شده درباره موضوع مهم مدافعان 
حرم با توجه به نگاهی اس��تدلالی خیلی کم است 
و این کاستی مهمی است که سینمای مستند ما 
باید به آن توجه کند. البته ساخت هر فیلمی درباره 
مدافعان حرم خوب است اما باید فیلمی بسازیم تا 
م��ردم بدانند اصلا برای چه جوانان ما در س��وریه 
می جنگند؟ باید با تحقیقات مناسب به دنبال نگاهی 
جامع در این باره باشیم. روایت در مستند »بازی« از 
وقایع سال 88 و جلسه مهم شکل گرفته در آمریکا 
آغاز شده و بعد فلاش بک به اول انقلاب می خورد و 

من براساس تحقیقات انجام شده سعی کردم نهایت 
ت��لاش خود را برای این کار به کار ببرم و امیدوارم 
مورد رضایت مخاطبان قرار بگیرد. من قبلا به شکلی 
شخصی به دنبال دغدغه های فیلمسازی خودم بودم 
و آثاری که در این سال ها ساخته ام براساس همین 
دغدغه ها بوده است تا اینکه در مستند »بازی« به 
ش��کلی اصولی تر و برخلاف روال معمول خودم با 
مرکز مستند سوره و آقای یزدی همکاری کردم که 
برایم تجربه متفاوتی بود. البته روال طبیعی و واقعی 
همین اس��ت که سفارشی را مستندساز دریافت و 
سپس بتواند آن را بخوبی اجرایی کند و این اتفاق 
با همکاری خوب ما در مرکز مس��تند سوره حوزه 
هنری افتاد. این مستند در موضوع و نوع ساخت در 
ادامه مستندهای گذشته ام است و قرار است برای 
پروژه بعدی با مرکز سوره درباره موضوع پهلوی ها 

فیلم هایی بسازیم که فعلا در مرحله تحقیقات است. 
 چرا در این س�ال ها درباره موضوعات مهم کشور 
و اتفاقات بس�یار تاریخی، آثار مستند بسیار کمی 

ساخته شده است؟
نقویان: غفلت های بس��یاری ش��ده است، مثلا در 
همی��ن بحث تحریم آثار جامعی س��اخته نش��د، 
در حالی که این مس��اله دغدغه خیل��ی از مردم و 
طیف های مختلف اس��ت. درباره موضوع پهلوی ها 
هم همین طور اس��ت و کار مهمی س��اخته نشده 
است. من براساس دغدغه هایی که درباره موضوعات 
تاریخی و سیاسی دارم، مستند »بازی« را ساختم 
و به نظرم »بازی« در ادامه مس��تندهای سیاس��ی 
»گاو خشمگین« و »رمز و راز ملکه« است. مستند 
»ب��ازی« عناوین��ی فوتبالی مانند ب��ازی دفاعی و 
هجومی و بازی ناجوانمردانه و آفساید و... دارد و با 

توجه به بازی ایران با آمریکا نامگذاری شد.
یزدی: با نهایت تاسف باید عنوان کنم این مستند 
نخستین و جامع ترین اثر ساخته شده درباره موضوع 
تحریم ها از چنین زاویه نگاهی است و ما خوشحالیم 
توانس��تیم این کار را در مرکز مستندسازی سوره 
به س��رانجام برسانیم. متاس��فانه یکی از مشکلات 
فیلم های مستند همین بحث اطلاع رسانی است و 
آث��ار کمی برای ایجاد اطلاعات نزد مخاطب تولید 
می شود. جوانان بسیاری وجود دارند که هنوز برخی 
اتفاقات کش��ورمان را نمی دانند و آدم هایی از نسل 
من که به پس��ت مدیران هم اضافه ش��دند، هنوز 
مسائل مهمی مانند دفاع مقدس و انقلاب اسلامی 
را درک نکرده اند. اگر این مسائل مهم درک نشود و 
آگاهی نیابیم خیلی اتفاقات ناگواری پیش می آید. ما 
باید از گذشته خود درس های عبرت آموزی بگیریم 
و به نظرم مستند باید در پیوند با منافع ملی باشد، 
یعنی مستندسازان باید بتوانند اتفاقات تاریخی را 
بازگو کنند و برای مخاطب درس آموز باش��د. مثلا 
درباره مس��تند »بازی« به این فکر کردیم که چند 
درصد از م��ردم آگاهی دارند که ریش��ه تحریم ها 
کجاست و این مساله موضوعی مربوط به این چند 
سال اخیر نیست و از اوایل دوران انقلاب شروع شده 
اما هنوز کار پژوهشی و مستندی در این باره انجام 
نش��ده و از این منظر ساخت فیلم مستند »بازی« 

اتفاق خیلی خوبی بود. 

گفت وگوی »وطن امروز« با مهدی نقویان و محسن یزدی، کارگردان و تهیه کننده مستند »بازی«

بازی، تحریم و چقدر می دانیم؟!
اخبار

وطن امروز  شماره 1932  یکشنبه 27 تیر 1395

در ده��ه  اول س��ینمای پ��س از 
انقلاب بی حاشیه ترین و از جهاتی 
ماندگارترین آثار س��ینمای ای��ران در ژانری تولید 
ش��د که بیش از تمام ژانرها ظرفیت ایجاد حاشیه 
و جنجال را داشت، اگرچه بسیاری از کمدی سازان 
این دهه بعدها تصمیم گرفتند فرس��نگ ها با این 
ژانر فاصله بگیرند و فضایی تلخ را در فیلم های شان 
تجرب��ه کنند.  به گزارش »وطن امروز« س��ینمای 
کمدی موضوع محوری برنامه هفت در جمعه شب 
گذشته بود. در بخشی از این برنامه که در گزارشی 
به بازشناسی سینمای کمدی پرداخته بود، از نسل 
اول کمدی سازان پس از انقلاب نام برده شد: پس از 
انقلاب نبض کمدی س��ازی این دهه را فیلمسازانی 
مانند یدالله صمدی، رخش��ان بنی اعتماد، داریوش 
مهرجویی، کیان��وش عیاری، علیرض��ا داوودنژاد و 
مهدی فخیم زاده در دس��ت داشتند. یدالله صمدی 
با فیلم های »مردی که زیاد می دانست«، »اتوبوس«، 
»آپارتم��ان ش��ماره 13« و رخش��ان بنی اعتماد با 
فیلم هایی مثل »خارج از محدوده« و »زرد قناری« 
کمدی س��ازان پرکار این دهه بودند و فیلمس��ازان 
مهمی چون کیانوش عیاری و مهدی فخیم زاده هم 
کمدی های »روز باشکوه« و »خواستگار« را در این 
دهه س��اختند که بعدها بسیار هم مورد تقلید قرار 
گرفت. اما ش��اید مهم ترین کم��دی دهه۶0 و یکی 
از مهم تری��ن کمدی های بعد از انق��لاب را داریوش 
مهرجویی با »اجاره نش��ین ها« ساخت که در همان 
زمان بعضا از آن تعبیرهای سیاس��ی تندی هم شد 
و حاشیه هایی هم ایجاد کرد. سینمای کمدی ایران 
در چنین فضای کم حاشیه ای از دهه ۶0 عبور کرد 
و وارد دهه 70 ش��د. از کمدی سازان پرکار آن دهه 
 یدالله صمدی س��ال های جدی��د را هم با فیلم های 
»2 نفر و نصفي« و »معجزه خنده« ادامه داد و نشان 
داد به این ژانر بیش��تر از گونه های دیگر علاقه دارد 

اما دهه 70 آغاز دو جریان در سینمای کمدی ایران 
بود که بعدها به جریاناتی مهم تبدیل شدند. بردن 
س��ینمای کمدی به دل دفاع مقدس و در سال های 
بعد به خرده دعواهای زن و شوهری نکته ای بود که 
در این گزارش مورد اشاره قرار گرفت: در سال 1374 
کمال تبریزی با »لیلی با من است« برای نخستین بار 
س��ینمای کمدی را به دل فضای دفاع مقدسی برد 
که تا آن روز کسی نتوانسته بود با آن شوخی کند. 
تبریزی علاوه بر اینکه آغازگر مدلی جدید در فضای 
کمدی ایران شد که بعدها بعضی از پرمخاطب ترین 
فیلم های تاریخ سینمای ایران یعنی »اخراجی ها« با 
آن مدل ساخته شد، توانست ساخت یکی از بهترین 
کمدی ه��ای بعد از انقلاب را ه��م به نام خود ثبت 
کند.  اما یک سال قبل از ساخت »لیلی با من است« 
مهدی فخیم زاده هم با »همسر« آغازگر جریانی شد 
که بعدها با توصیف دعواهای زن و شوهری شناخته 
و ب��ه یکی از جریانات اصلی کمدی های س��ینما و 
تلویزیون تبدیل ش��دند، جریانی که البته بسیاری 
از زیرمجموعه های آن به س��مت ابت��ذال و لودگی 
غلتیدند و به آثاری س��طحی تبدیل  شدند، هرچند 
نمونه ه��ای قابل تامل تری چ��ون »عینک دودی« 
توس��ط محمدحسین لطیفی و »آتش بس« توسط 
تهمین��ه میلانی هم در آن به تولید رس��ید. اما در 
س��ال های پایانی دهه 70 هم محمدرضا هنرمند با 
»مومیایی3« تلاش کرد یک کمدی کلاسیک را در 
سینمای ایران تجربه  کند که البته با وجود کنایه های 
مستقیم سیاسی  اش به اثری متفاوت در کمدی های 
ایرانی تبدیل شد و توانست جایگاهی مهم در جریان 
کمدی های پس از انقلاب به دست بیاورد. هنرمند 

البته 2 س��ال قبل از س��اخت »مومیایی 3« فیلم 
دیگری هم ساخته بود که شاید بتوان گفت آغازگر 
ورود موضوع جنس��یت و ش��وخی های جنسی در 
کمدی های ایرانی بود. »مرد عوضی« ماجرای مردی 
بود که بعد از یک عمل جراحی حالا به 2 زن تعلق 
داشت و برخی سکانس های آن مانند سکانس های 
معاشقه  مرد با همسرانش خود گواهی بر این مدعا 
بود که »م��رد عوضی« از این حی��ث، یک کمدی 
خط شکن در دوران خود محسوب می شد.  با اکران 
»مرد عوضی« و کمرنگ ش��دن برخی خط قرمزها 
در استفاده از شوخی های جنسی، این نوع کمدی ها 
تبدیل شد به اصلی ترین جریان کمدی های ایرانی در 
دهه ه��ای 80 و 90، اگرچه ابتدای دهه 80 اتفاقات 
دیگری نیز در س��یر کمدی های ایران��ی افتاد. اول 
ورود کمدی های ایرانی به موضوعات و چالش های 
پرحاش��یه و جنجالی سیاس��ی روز و دیگری ورود 
جدی تر تیپ های��ی مانند مرد مذهبی پولدار دوزنه 
به فیلم ها که تا همی��ن امروز هم ادامه دارد. به این 
ترتیب جریان کمدی های ایرانی در نیمه نخس��ت 
دهه  80 با رگه های پررنگ تر شوخی های جنسیتی 
و مس��ائل سیاسی و همچنین حضور تیپ هایی که 
گفته ش��د با آثاری مانند »نان، عشق، موتور هزار« 
ابوالحسن داوودی، »مکس« سامان مقدم، »کما«ی 
آرش معیری��ان، »خواب س��فید« حمی��د جبلی، 
»عروس خوش قدم« کاظم راس��ت گفتار، »دنیا«ی 
منوچهر مصی��ری و »توکیو بدون توقف« س��عید 
عالم زاده ادامه پیدا کرد، هرچند در همین س��ال ها 
فیلم ه��ای ماندگاری مانند »میهم��ان مامان« هم 
بدون اس��تفاده از کلیشه های رایج آن روزها ساخته 

ش��د و مورد اقبال عموم هم قرار گرفت. در همین 
س��ال ها و بویژه در نیم��ه دوم دهه 80 اما با فروش 
خوب کمدی ها در س��ال های قبل، به یکباره تعداد 
کمدی های ساخته شده در هر سال افزایش یافت و 
با کوچ کمدین های تلویزیونی به سینما و همچنین 
بازس��ازی های پی  در پی فیلمفارسی های پیش از 
انقلاب، کمدی ایرانی به پایین ترین س��طح خود در 
تمام ادوار گذش��ته رس��ید و در این سال ها آثاری 
تولید ش��د که بعدها به جریان کمدی های مبتذل 
و لوده معروف ش��د.  آثاری مانند »سوغات فرنگ«، 
»س��لام بر عش��ق« و »آقای هفت رنگ«، »زندگی 
ش��یرین«، »دلداده«، »ش��اخه گلی برای عروس«، 
»چارچنگول��ی«، »ازدواج در وقت اضافه«، »ش��یر 
و عس��ل« و... فیلم هایی مشابه آن که سطح کیفی 
کمدی های ایرانی را به پایین ترین حد خود رس��اند 
و حتی در س��ال هایی باعث ریزش شدید مخاطب 
این ژانر هم شد، اگرچه باز در همین سال های زوال 
کمدی هم آثار شایسته ای مانند »بی پولی« حمید 
نعمت الله در سینمای ایران به تولید رسید و توانست 
هم نظر منتقدان را به سمت خود جلب کند و هم 
مخاطب عام را. در یکی، دو سال پایانی دهه 80 و با 
آغاز دهه 90 اما با اینکه جریان کمدی های سینمای 
ایران از س��طح چند سال قبلش بالاتر رفت و جان 
تازه ای گرفت اما جریان کمدی های این س��ال ها را 
باید مخلوطی در تمام س��ال های قبلش بدانیم. در 
این س��ال ها خبری از ورود کمدی سازان به حوزه ها 
و موضوعات جدید و بکرتر نیست، همچنان شاهد 
تکرار تیپ هایی مانن��د مرد بازاری دوزنه در فیلم ها 
هستیم، همچنان شوخی های جنسی رایج ترین نوع 
شوخی نویسی در بین سینماگران ایران است، اگرچه 
کمدی ها با استقبال بالای مردم مواجه می شود و در 
برخی موارد به رغم تکرار در سوژه و موضوع، از سطح 

تکنیکی قابل قبولی هم برخوردار است.

عم��اد افروغ که به عن��وان یکی از 
اعضای جدید شورای پروانه نمایش 
انتخاب شده است، گفت: اگر قرار باشد جمعی نظری 
بدهند و به یک توافقی برس��د ام��ا از بالا قدرت وتو 
وجود داش��ته باشد، مطمئن باشید من دیگر در این 
ش��ورا ش��رکت نخواهم کردم. به گزارش ایسکا نیوز، 
عماد افروغ، عضو جدید شورای پروانه نمایش درباره 
همسویی این ش��ورا که هفته پیش حکم خود را از 

علی جنتی دریافت کردند، گفت: قرار نیس��ت افراد 
این شورا همسو باش��ند، بلکه قرار است هر کدام در 
موقعیت خودشان تجربه ای داشته باشند. فکر می کنم 
اعضای این شورای پروانه نمایش جمع خوبی هستند، 

خیلی از اعضا را از نزدیک می شناس��م. عده ای از آنها 
کارگردان و تهیه کننده هستند، بخشی نیز دستی در 
آموزش دارند، بخش��ی هم در زمینه سوابق اجرایی 
باس��ابقه هس��تند. او افزود: اگر این گروه همفکر هم 

نبودند باز هم مش��کلی نخواهد بود چون قرار است 
بی��ن اعضا گفت وگو برقرار باش��د و توافق در نتیجه 
گفت وگو حاصل شود. این را زمانی که خواستند تا در 
شورا حضور داشته باشم، گفتم که اگر قرار است این 
جماعت با بحث کردن به نتیجه برسند باید به نتیجه 
به دست آمده توجه شود، حال تا چه اندازه این شورا 
قدرت مانور دارد، من تقریبا اطلاع دقیقی ندارم و گذر 

زمان این موضوع را بیشتر نشان خواهد داد.

جریان شناسی کمدی در سینمای پس از انقلاب

از کمدی های ماندگار دهه 60 تا تیپ های تکراری

عضو جدید شورای پروانه نمایش:

»وتو« وجود داشته باشد در شورا شرکت نخواهم کرد

گزارش

خبر

رویدادها


